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Nyomtatott és online sajtó 
 

Orbán Viktor: a patrióták nagy előretörést értek el 
2024. július 19. – MTI, Demokrata, Vasárnap.hu, Ma7.sk, Körkép.sk, Magyarszo.rs 

Ursula von der Leyen, az Európai Bizottság újraválasztott elnöke nem politikai ellenfél, hanem 

"a mi alkalmazottunk"; azokat a háború- és migránspárti miniszterelnököket kell ellenfélnek 

tekinteni, akik Európa szempontjából hibás álláspontot képviselnek - mondta a miniszterelnök 

pénteken a Kossuth rádió Jó reggelt, Magyarország! című műsorában. Orbán Viktor úgy 

értékelte az európai parlamenti (EP-) választásokat, hogy a nemzeti erők, a patrióták nagy 

előretörést értek el, de nem áttörést, valamint beszélt arról is, hogy Magyarországon sem 

szükséges, hogy adó legyen a borravalón. A miniszterelnök Ursula von der Leyen elmúlt ötéves 

teljesítményét harmatgyengének értékelte. Kifejtette, az EU a zöldátmenetben kudarcot vallott, 

és lerombolja az európai ipart, ha így megy tovább. A háború ügyében nem a békére, hanem az 

ukránok melletti háborús részvételre összpontosít az unió; a migránsok továbbra is jönnek 

befelé - részletezte. A kormányfő beszélt arról is, hogy a magyar elnökség központi témája az 

európai versenyképesség javítása, ezért Magyarország versenyképességi paktumot terjeszt elő 

azon a tanácsülésen, amelyet november 8-án, Budapesten tartanak a témában. Jelezte, hogy a 

paktumról már tárgyalt a franciákkal, olaszokkal, németekkel. Ha versenyképesek vagyunk, 

akkor jól élünk, ha nem, akkor rosszul - hangsúlyozta, hozzátéve, hogy ez a kérdés összefügg a 

háborúval, hiszen nagyon nehéz úgy versenyképességet javítani, hogy közben "iszonyatos 

mennyiségű" pénz megy Európából Ukrajnába a háborúra. 

 

Szili Katalin: a huszonegyedik században sokkal nagyobb igény lenne az 

empátiára 
2024. július 19. – MTI, Magyar Hírlap, Felvidék.ma, Vajma.info 

A huszonegyedik században sokkal nagyobb igény lenne az empátiára, a békére, arra ami az 

odafigyelést jelenti - mondta Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó pénteken a szlovákiai 

Gombaszögi Nyári Táborban tartott Keresd a nőt! című kerekasztal-beszélgetésen. Szili Katalin 

szerint e felsorolt értékek a nőkben sokkal jobban megtalálhatók. Hozzátette, elég 

sajátságosnak találja a mai közéletet, de úgy látja ezzel kapcsolatban a politikában is 

elkezdődött egyfajta változás. Hangsúlyozta, a nők politikai szerepvállalásához fontos, hogy 

meglegyen a szilárd családi háttér. A női kvótakérdéssel kapcsolatban azt mondta, arra akkor 

van szükség, amíg elindul egy folyamat és azt tartja jónak, ha mindenki az érdemei alapján 

kerül bármilyen pozícióba. A miniszterelnöki tanácsadó úgy fogalmazott, hisz abban, ha egy 

egészséges társadalomban vannak ambíciók és érdemek, mindenki tud karriert építeni a 

közélet bármelyik területén. Megjegyezte, számára a civil közösségekben dolgozó hölgyek is 

legalább olyan fontosak a közéleti tevékenységükkel, mint a kinevezett politikusok. 
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Tisztelője a magyar kultúrának, kiváltságnak tekinti verseskötete magyar 

fordítását Mircea Cărtărescu író, költő  
2024. július 19. – Krónika, maszol.ro 

Nagy tisztelője a magyar kultúrának, így műve magyar fordítása kiváltságot jelent Mircea 

Cărtărescu számára – jelentette ki az író, költő, esszéíró, a kortárs román irodalom egyik 

legkiemelkedőbb alakja csütörtökön Csíkszeredában. Az 1956-ban Bukarestben született 

szerzőnek a Ne kiáltsd sohasem segítség című kötetét mutatták be, amelyet a Kossuth-díjas 

Visky András kolozsvári író, drámaíró ültetett át magyarra, és a Bookart Kiadó jelentette meg 

Csíkszeredában – számolt be a román nyelvű Agerpres. A bemutatót a csíki városháza 

dísztermében tartották számos magyar és román olvasó jelenlétében. Az eseményt Hajdu Áron, 

a Bookart Kiadó igazgatója szervezte, aki elmondta, megtiszteltetésnek tartja, hogy Mircea 

Cărtărescu, „a román irodalom legkiválóbb képviselője” a vendégük. A rendezvény 

megnyitóján Korodi Attila polgármester kifejtette, Mircea Cărtărescu először érkezett a 

városba, és örömét fejezte ki, hogy a könyv fordítása lehetőséget ad arra, hogy „az irodalomról, 

a közösségről, a kultúra eszméjéről szélesebb merítésben beszélgessünk”. Mircea Cărtărescu a 

Visky Andrással folytatott beszélgetésen bevallotta, hogy a magyar nyelvű fordítás 

verseskötetének első fordítása, és köszönetét fejezte ki azoknak, akik ezt lehetővé tették. 

 

Előrelépés történt – kibővítik a györgyfalvi iskolát 
2024. július 19. – maszol.ro 

Aláírták a györgyfalvi iskola kibővítésére vonatkozó kivitelezési szerződést, így várhatóan jövő 

tavasszal elkezdőnek a munkálatok – tájékoztatott az RMDSZ Kolozs megyei szervezete. A 

Maszolhoz eljuttatott pénteki közleményük alapján a projekt az Országos Beruházási Társaság 

(CNI) révén valósul meg. A tervek szerint a tanintézet egy teljesen új épületszárnyat kap, ahol 

sportterem és laboratórium is lesz. Mindemellett a régi épületet is teljesen felújítják és 

manzárddal bővítik. A kivitelezési szerződést július 18-án írták alá. Gergely Márton, RMDSZ-

es tanácsos szerint ez nagy előrelépésnek számít, és hangsúlyozta: fontosnak tartják, hogy 

minden gyerek a lakóhelyéhez közel tanulhasson saját anyanyelvén. „Ezek a munkálatok nagy 

mértékben hozzájárulnak majd ahhoz, hogy a gyerekek megfelelő környezetben, minőségi 

oktatásban részesüljenek” – fogalmazott. 

 

Újabb ékköve lesz Sepsiszentgyörgynek a Borvíz utcai óvoda  
2024. július 19. – szekelyhon.ro 

Jó ütemben haladnak Sepsiszentgyörgyön a Borvíz utcai új bölcsőde és napközi építési 

munkálatai – közölte Antal Árpád polgármester. Kovászna megye székhelyén emellett még 

három óvoda épül. A Borvíz utcai óvodában jelenleg az épület falainak és tetőzetének a 

hőszigetelése van folyamatban, illetve a tetőszerkezeten dolgoznak, és a belső munkálatokkal 

is haladnak. Az új, 600 négyzetméteres napközi 60 óvodást tud majd befogadni (korábban szó 

esett arról, hogy a Waldorf-csoportokat helyezik ide), illetve 20 bölcsődésnek is helyet biztosít. 

A városban további három óvoda építése is a megvalósítás valamely szakaszában van, az egyik 
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az unitárius egyházközség partnerségével és telkén épül a George Enescu utcában; ide 15 

gyermeket várnak.  

 

Magyarok Kenyere: először szerveztek búzaösszeöntő ünnepséget Fehér 

megyében 
2024. július 20. – maszol.ro 

Az adományokat a Magyarlapádi Szórványkollégiumnak ajánlják fel. Július 20-án meghitt 

ünnepséget szerveztek a torockószentgyörgyi Rudnyánszky kúria udvarán, ahol a Fehér és 

Hunyad megyéből érkező búzaszemeket öntötték össze a Magyarok Kenyere – 15 millió 

búzaszem program keretén belül. A Fehér megyei gazdák már több éve bekapcsolódtak a 

nagyívű kezdeményezésbe, viszont a szombati esemény volt az első alkalom, amikor 

hivatalosan kijelölt helyszínnel és nyilvános ünnepséggel jelezhették elkötelezettségük a nemes 

ügy iránt. Marosán Csaba, az esemény konferálója kihangsúlyozta: a Magyarok Kenyere – 15 

millió búzaszem több, mint puszta segélyakció, hiszen a karitatív munka mellett 

figyelemreméltó szakmai együttműködés zajlik a mozgalom hátterében. A kolozsvári 

színművész neves erdélyi költők verseiből idézve ecsetelte a program nemzetmegtartó 

jelentőségét. 

 

Először szerveztek családi napot Tövisen 
2024. július 21. – maszol.ro 

Családi napot szervezett Tövisen a helyi református egyházközség. A gyerekek tanultak bibliai 

történetet, játszodtak és közösen készítettek ebédet. A felnőttek dokumentumfilmet, fotókat 

néztek, ami rengeteg emléket idézett fel a közösségben. Együtt sütögetéssel, vacsora melletti 

beszélgetéssel, tábortűzzel zárták a családi napot. „Rendkívül fontosak a kötetlen jellegű 

események, ahol a gyülekezetben megerősödik az összetartozás érzése” – mondta a gyülekezet 

lelkésze. A Fehér megyei kisváros, Tövis háromszázaléknyi magyarsága ragaszkodik 

identitásához, és lehetőségeihez mérten aktív közösségi életet él, amely a református, illetve a 

római katolikus egyházak köré szerveződik. Ezúttal az előbbiek szerveztek közösségformáló 

eseményeket, amelyek középpontjában a kultúra és a család állt. 

 

A tervezettnél később készül el az új szentegyházi napközi  
2024. július 21. – szekelyhon.ro 

Nem biztos, hogy az épülő napköziben kezdik a következő tanévet a szentegyházi Hófehérke 

Napköziotthonba járó gyerekek, hiszen némileg eltolódott a kivitelezés határideje. Őszre ugyan 

elkészül az épület, de a működési engedélyek beszerzéséhez több idő kell. A korábbi 

városvezetés döntötte el, hogy új napköziotthont kell építeni a régi, leromlott állapotban lévő 

épület helyett, ennek megvalósítása érdekében 2,8 millió lejért pályáztak sikeresen a Helyi 

Fejlesztések Országos Programjánál (PNDL). A későbbiekben kiderült, hogy a támogatás nem 

lesz elegendő a beruházás megvalósítására, az újraterveztetett projekt költségei ugyanis 7,6 

millió lejre nőttek. A különbözetet a fejlesztési minisztérium segítségével sikerült előteremteni.  
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Románia schengeni csatlakozásáról tárgyalt a magyar és a román 

belügyminiszter 
2024. július 21. – maszol.ro 

Cătălin Predoiu belügyminiszter vasárnap megbeszélést folytatott Pintér Sándor magyar 

belügyminiszterrel a Bel- és Igazságügyi Tanács vasárnap és hétfőn Budapesten tartott 

informális ülése keretében. „A megbeszélések középpontjában a schengeni csatlakozás állt, 

beleértve a taktikai szempontokat, hogy mikor lenne a legjobb napirendre tűzni, és melyek a 

lehetséges eljárások” – tájékoztat közleményében a román belügyminisztérium. 

A magyar tárcavezető megismételte a magyar elnökség azon célkitűzését, hogy 2024 végéig 

megszülessen a döntés Románia és Bulgária a szárazföldi határokkal is csatlakozzon a 

schengeni övezethez. A megbeszélések napirendjén a román miniszter által felvetett másik 

téma az együttműködés volt a román–magyar határon a nyári szezonra való tekintettel intenzív 

forgalom zavartalan lebonyolítása érdekében. Megállapodtak egy intézkedéscsomagról, 

amelynek célja, hogy elkerüljék a határátkelőhelyeken a megnövekedett várakozási időt. 

        
Kisebbségi jogvédelem Szlovákiában és Magyarországon 
2024. július 19. – Felvidék.ma 

A Gombaszögi Nyári Tábor keretében valósult meg az a beszélgetés, melynek témája a 

kisebbségi jogvédelem volt, résztvevői pedig Horony Ákos nemzeti kisebbségekért felelős 

kormánymegbízott és Szalayné Sándor Erzsébet nemzetiségi ombudsmanhelyettes, az Európa 

Tanács nemzetközi szakértője. A beszélgetést Tárnok Balázs vezette. A szlovká törvényben 

most feketén-fehéren szerepel, hogy állandó kormánybiztosok mivel ez idáig csak annyi volt 

benne, hogy a kormánybiztosokat a kormány hozza létre és határozza meg mik a feladatköreik. 

A változtatás most azt jelenti, hogy törvényi szinten lett ez a pozíció rögzítve – tette hozzá 

Horony Ákos. 

 

Van-e olyan felvidéki politikus, aki Duray Miklós nyomdokaiba léphetne? 
2024. július 19. – Felvidék.ma 

Németh Zsolt, a magyar Országgyűlés külügyi bizottságának elnöke elmondta, bízik benne, 

hogy nagyon sok felvidéki magyar politikus fog erőt meríteni Duray Miklósból. „Azt gondolom, 

hogy egy nagyon sajátságos történelmi helyzet tette Durayt azzá, akivé vált. Szerintem az, aki 

képes lesz újra egyesíteni a felvidéki magyar politikát, hasonló, hosszútávú vizionális célok 

kitűzésével, az lehet az utódja. De megvallom őszintén, ezt most én még pontosan nem látom” 

– nyilatkozta a Felvidék.ma kérdésére Németh Zsolt. Pandy Péter, azt mondta, ha egy szóval 

kellene válaszolnia, akkor sajnos azt kell mondania, hogy nincs. „Ha lenne ilyen személyiség, 

akkor nem ott tartanánk, ahol vagyunk” – mondta. 
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Alkotni mindig nagyon jó, legyen akár vakáció…! 
2024. július 19. – Ma7.sk 

Alig kezdődött el a nyári iskolai szünidő, a Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetsége és annak 

Komáromi Regionális Pedagógiai Központja máris háromféle alkotótáborának életkor szerinti 

öt csoportjában kínált tartalmas és élvezetes időtöltést az alapiskolásoknak. Július 8-a és 12-e 

között tartották a XIX. Jókai Mór Vers- és Prózamondó Tábort, a XII. Harmos Károly 

Képzőművészeti Alkotótábort és a III. Lego – Robotika Tábort, amelyekben 102 résztvevő 

szorgoskodott. Az alkotóműhelyekben, melyek megvalósulását a rendezvényeknek helyet adó 

intézményeken (Selye János Egyetem Református Teológiai Kara, Országos Oktatási és Ifjúsági 

Intézet – NIVaM, Danubius szálló) kívül a Miniszterelnökség Nemzetpolitikai Államtitkársága, 

a magyarországi Belügyminisztérium és a hazai Kultminor anyagiakkal is támogatta, hozzáértő 

szakemberek foglalkoztak a résztvevőkkel. 

 

Jót tenne a Magyar Szövetségnek is egy női vezető 
2024. július 20. – Felvidék.ma 

Szili Katalin miniszterelnöki tanácsadó a Gombaszögi Nyári Tábor egyik fórumán kifejtette: a 

Magyar Szövetség elmúlt néhány éves sikertelen politikáját látva, jót tenne a pártnak egy női 

vezető. Jelenleg úgy látja, a pártnak nincs üzenete a felvidéki magyarságnak, a nőkben nagyobb 

az ambíció és az empátia. Hetey Ágota, Magyarország kassai főkonzulja a többi között arról 

beszélt, minden sikeres nő mögött ott áll egy férfi, az ő esetében pedig ott áll mögötte az egész 

család. A gyerek úgy nő fel, amit a családban lát. Gergely Papp Adrianna, a Magyar Szövetség 

Nőtagozatának alapítója úgy véli, az organikus szabályok felbomlottak, a politikum 

elférfiasodott, pedig a közösségépítéshez nők kellenek. Említést tett arról, hogy sok nőtársa a 

politikában nem jut szóhoz, mert női módszerekkel, látásmóddal és nőiességgel szeretne 

hozzányúlni egyes témákhoz. A többi között arról is beszélt, a szlovákiai magyar politika terén 

nagy szükség lenne a női kvóta meghatározására. 

 

Marcinkó Zoltán: Az egész országot sikerre vezető koncepciókat kell 

megalkotnunk 
2024. július 20. – Ma7.sk 

“Úgy gondolom, hogy a Szövetségnek Szlovákia egészére kellene tekintenie és nem 

megmaradnia a magyar közösséget érintő témáknál. Vagyis a célnak egy sikeres Szlovákiának 

kellene lennie, mert csak itt lehetnek a déli régiók is sikeresek" - állapította meg a Szövetség 

céljai kapcsán a regionális politikus, Marcinkó Zoltán. “"Olyan személyiséget, akit általánosan 

elfogadna a szlovákiai magyarság, mint a közösség vezetőjét, nem látok a horizonton. A Bugár 

Béla után képződött űrt nem tudta még senki kitölteni. És olyanok is vannak, akik mindent 

megtettek azért, hogy ne is lehessen.” – mondta, majd hozzátette “Az is kérdés, hogy a 

szlovákiai magyar társadalom mai állapotában képes lenne-e bárkit is ilyen szerepben 

elfogadni. Valahogy mintha egyre jobban elburjánzott volna társadalmunkban a „volt már jobb 

is, az se tetszett” mentalitás.” 
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„Tükröt tart eléd” – a felvidéki vállalkozói mentorprogramról 
2024. július 20. – Felvidék.ma 

A Gombaszögi Nyári Tábor szombat délelőtti programjában, a Tóth Károly sátorban a felvidéki 

vállalkozói mentorprogramot mutatta be Csík László, a CED Közép-európai 

Gazdaságfejlesztési Hálózat Nonprofit Kft. ügyvezetője két mentor és két mentorált 

jelenlétében. Kiemelte, a Rohonczy Gedeon Mentorprogram célja a Felvidéken élők 

szülőföldön maradásának és boldogulásának támogatása, a családi gazdaságok megerősítése, 

a gazdasági szereplők üzleti hatékonyságának növelése, a foglalkoztatottság a beszállítói 

lehetőségek fokozása révén. Elmondta, jelenleg nem lehet a programhoz csatlakozni, de a cél, 

hogy kétévente újra és újra pályázni lehessen. Szeretnék kiterjeszteni a mentorprogramot 

Erdélyre és a Vajdaságba, egyúttal felhívta a figyelmet, a ced.hu oldalán minden szükséges 

információt megtalálnak a programról. 

 

Gömör vármegye a középkorban 
2024. július 19. – Felvidék.ma 

Történelem, vallástörténet és szakrális művészet akkor és most. Avagy mi az örökségünk és mit 

kezdünk vele? Egy kötetlen beszélgetésre került sor Szakálos Éva (MNM Balassa Bálint 

Múzeum) vezetésével a 2022-ben Európai Örökség címmel kitüntetett gömöri szakrális 

emlékek és azok egyedülálló történelmi jelentőségéről a Gombaszögi Nyári Táborban. „Része 

vagyunk egy folyamatnak, örököltünk sok mindent, egy ezer éves dolgot örököltünk, amit 

Európában egyetlen nemzet sem mondhat el. A Kárpát-medencében a magyarok meg tudtak 

valósítani egy csodálatos egységet.” – mondta Prof. Dr. Prokopp Mária, Széchényi-díjas 

művészettörténész. 

 

Egymás felé – busszal (is) 
2024. július 20. – Ma7.sk 

A Besztercebánya megyei és a Nógrád vármegyei önkormányzat határon át közlekedő 

autóbuszjáratok indítását tervezi, amely felélesztené a tömegközlekedést és az összeköttetést a 

határ két oldalán fekvő gömöri és nógrádi települések között. A jövőben így buszjáratok 

köthetnék össze például Nagykürtöst, Losoncot, Rimaszombatot és Tornalját öt magyarországi 

településsel, mégpedig Balassagyarmattal, Ipolytarnóccal, Salgótarjánnal, Cereddel, valamint 

Bánrévével. Skuczi Nándor azt hangsúlyozta, hogy a gazdasági, kereskedelmi, társadalmi, 

kulturális, turisztikai kapcsolatok erősítése a cél, ehhez pedig kulcskérdés a közlekedési 

infrastruktúra összekapcsolása. Terveik között a vasútvonalak összekapcsolása, a főútvonalak 

összekapcsolása, és az ezeken járó vasúti és autóbuszos tömegközlekedés újraindítása szerepel. 

 

A szakmai identitást erősíti a Szlovákiai Magyar Könyvtárosok Egyesülete 
2024. július 20. – Új Szó 

A szakmai együttműködéseknek és eseményeknek köszönhetően az idei is sűrű évnek számít a 

Szlovákiai Magyar Könyvtárosok Egyesületének (SZMKE) számára. A szervezet minden 

évszakban szervez programokat, amellyel szinte a teljes szlovákiai magyar nyelvterületet 
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lefedik. A Magyarországon idén alapított Közép-európai Könyvtár- és Információtudományi 

Szemle c. szakfolyóiratba az SZMKE révén kerülhetnek be a szlovákiai könyvtárosok 

publikációi. Formálódóban van a szlovák kollégákkal és egyesületekkel való kapcsolat is. Az 

SZMKE emellett a jövőben külön hangsúlyt szeretne fektetni a fiatal könyvtárosok 

bevonzására. 

 

Az őshonos nemzeti kisebbségekről a Gombaszögi Nyári Táborban 
2024. július 21. – Felvidék.ma 

A legnagyobb felvidéki magyar fesztivál szombat délutáni programjában az Európai Unióban 

élő őshonos nemzeti kisebbségekről zajlott kerekasztal-beszélgetés a Felvidék.mát működtető 

Szövetég a Közös Célokért szervezésében. Meghívott előadóként vett részt Deutsch Tamás EP-

képviselő, Horony Ákos kisebbségi kormánybiztos és Őry Péter, a Pro Civis Polgári Társulás 

elnöke. Deutsch Tamás, a FUEN kezdeményezte MinoritySafePack kapcsán hozott elutasító 

döntéssel kapcsolatban úgy fogalmazott: az kétszeres gyalázat. „Nemcsak kisebbségi 

szempontból felháborító, de mint európai polgári kezdeményezést, a közvetlen demokrácia 

innovatív új intézményét vették semmibe” – vélekedett. 

 

Nyitott pincék a kürti szőlőhegyen 
2024. július 21. – Ma7.sk, Bumm.sk 

Az V. Kürti Nyitott Pincék rendezvény pénteken konferenciával kezdődött a Kasnyik 

pincészetben, szombaton pedig a szőlőhegyen folytatódott, ahol 25 helyi borász nedűit 

kóstolhatták meg a látogatók. A pénteki konferencia témája a kézműves borok marketing és 

értékesítési lehetőségei voltak. Ezen többek közt részt vettek Kürt testvértelepülése, Gyermely 

borászai is. A Kürti Borfesztivál először 2008-ban került megrendezésre, azóta célja nem, csak 

formája változott. A cél a mai napig bemutatni a kürti szőlőhegy különleges nedűit, megannyi 

kísérőprogrammal fűszerezve. A rendezvényt a Kürti Hegyközség szervezte és az Interreg 

Magyarország-Szlovákia Program Kisprojekt Alapja támogatta. 

 

Ahol fél évszázada érték a honismeret és nemzeti örökségünk felkutatása 
2024. július 21. – Felvidék.ma 

Idén ünnepel a Honismereti Kerékpártúra. Július 28-án ötvenedszer indul el a helyi és nemzeti 

értékeinket felkereső túra. A szervezők természetesen nem feledkeztek meg a jeles évforduló 

méltó megünnepléséről sem. Az alkalomra meghívást kapott az elmúlt ötven esztendő mindegy 

harminc szervezője, természetesen a régebben és újabban csatlakozott túrázókat is örömmel 

várják a losonci történelmi városháza dísztermébe. Hodossy Katalin elmondta: a honismereti 

kerékpártúrákon mindig az adott térség magyar vonatkozású emlékhelyeinek, értékeinek 

erednek utána. A napi állomások mellett estenként a táborban is különféle rendezvények, 

foglalkozások várják a kerékpározókat.  
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Minden Magyarok Tánctábora 
2024. július 21. – Felvidék.ma 

Nagy sikerrel ért véget július 21-én a kiscsőszi Minden Magyarok Tánctábora-diaszpóra családi 

tábor. A jeles eseményre mintegy hetven résztvevő érkezett Magyarországról, külhonból és a 

diaszpórából. “A házigazdai teendőket a kicsőszi Bozót Néptáncegyüttes látja el. Idén a bécsi 

Délibáb Táncegyüttest, valamint a vancouveri Forrás Magyar Néptáncegyüttest köszönthettük 

a Veszprém vármegyei településen, de Vajdaság is képviseltette magát az óbecsei Fokos 

Zenekarral. Természetesen a főprogramot a táncoktatás teszi ki, ezúttal nyárádmagyarósi 

táncokat oktatott Kovács Gábor és Dajka Ilka” – tájékoztatott Kovács Norbert Cimbifőszervező, 

az Élő Forrás Hagyományőrző Egyesület-Hunyor Népfőiskola elnöke értékeli. 

    
Szabadkára és Újvidékre látogatott a horvát külügyminiszter 
2024. július 19. – Vajma.info, PannonRTV 

Gordan Grlić Radman a Vajdaságban, illetve Szerbiában élő horvát kisebbség helyzetéről 

egyeztetett. Hogyan erősíthető meg a Vajdaságban, illetve a Szerbiában élő horvátok helyzete, 

illetve hogyan tudja segíteni a horvát kormány az itt élő horvát kisebbséget - egyebek mellett 

ezekről a témákról egyeztettek a vajdasági horvát közösség politikusai a horvát kormány 

illetékes miniszterével, tudósít a Pannon RTV. Gordan Grlić Radman horvát kül- és európai 

ügyekért felelős miniszter ma Újvidékre, majd Szabadkára látogatott. A politikus először a 

szerb kormány kisebbségügyi miniszterével, a Vajdasági Horvátok Demokratikus 

Szövetségének elnökével, Tomislav Žigmanovval egyeztetett. Radman ezt követően a Horvát 

Nemzeti Tanács felújított szabadkai épületébe is ellátogatott, ahol Jasna Vojnićtyal, a HNT 

elnökével találkozott. A horvát kormány kétmillió euróval támogatta a Horvát Nemzeti Tanács 

épületének felújítását. A tárcavezető kiemelte, további támogatások várhatók. 

 

Az élelmiszeripar szakember-utánpótlását segítő magyar-szerb határmenti 

projekt indult 
2024. július 20. – Magyar Nemzet, PannonRTV 

Uniós támogatással az élelmiszeripar és az ehhez kapcsolódó szolgáltatások szakember-

utánpótlását segítő magyar-szerb határ menti projekt indult Tápláljuk a jövőt! (Feeding 

Future) címmel - tájékoztatta a Csongrád-Csanádi Kereskedelmi és Iparkamara az MTI-t. 

Közleményük szerint Csongrád-Csanád vármegyében, valamint Szerbia határ menti 

térségében is hiány van az olyan jól képzett szakemberekből, akik alkalmasak lennének a 

korszerű élelmiszer-termelés és a szolgáltatóipar követelményeinek megfelelni. A kkv-k 

körében, valamint a vendéglátóipar szállodákra, kávéházakra és éttermekre fókuszáló 

szegmensében (HoReCa szektorban) jellemző a megfelelő kommunikációs és digitális 

készségek hiánya, ennek egyik oka, hogy az oktatási programok lassan követik a változó 

munkaerőpiaci igényeket. Ezért indította el Újvidéki Egyetem Technológiai Kara és a 

Csongrád-Csanádi Kereskedelmi és Iparkamara a Feeding Future nevű projektjét egyetemi 
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hallgatók és a vállalkozások számára. A projekt részeként az Újvidéki Egyetem Technológiai 

Karán aktuális tartalmakkal, elemekkel frissítik az élelmiszeripari képzéseket, valamint bővítik 

az oktatók soft és digitális készségeit. 

 

Számos magyar filmet láthat a közönség a palicsi filmfesztiválon 
2024. július 20. – MTI, Magyar Hírlap, PannonRTV 

A szokásosnál jóval több magyar filmet mutatnak be a szombat este kezdődő, 31. Nemzetközi 

Palicsi Filmfesztiválon: két film a versenyprogramokban szerepel, míg hat alkotást a magyar 

filmek válogatásában, további hatot a Zsigmond Vilmosnak szentelt program során, hetet 

pedig az Európa fiatal szelleme nevű szekcióban láthat a közönség. Hajdu Szabolcs Kálmán-

nap című alkotása a palicsi filmfesztivál fődíjáért száll versenybe. A kiüresedett 

párkapcsolatokról szóló film Hajdu Szabolcs trilógiájának második része. A sorozat 2016-ban 

az Ernelláék Farkaséknál című filmmel kezdődött, és az Egy százalék indián című produkcióval 

zárul, amely várhatóan az év végén kerül a mozikba. A történetben Kálmánhoz és Olgához 

vendégségbe érkezik Olga testvére és férje, Zita és Levente. A két negyvenes páros Kálmán 

névnapját készül megünnepelni, de gyorsan felsejlenek a már nehezen titkolható párkapcsolati 

nehézségek. 

 

Ők kapnak jogászösztöndíjat 
2024. július 21. – PannonRTV 

Megjelentették a Vajdasági Jogászösztöndíj Program pályázatának eredményeit a Magyar 

Nemzeti Tanács honlapján. Az MNT negyedik éve hirdette meg ezt a programot. Azok 

pályázhattak, akik nem rendelkeznek felsőfokú végzettséggel, és első ízben felvételiztek az 

akkreditált jogászképzés első évfolyamára Szerbia területén. Összesen 20 pályázat érkezett az 

MNT Hivatalába, a Pályázati Bizottság mindegyiket pozitívan bírálta el. A rangsorról a 

pályázók értesítést kapnak, a jogosultak pedig a Tanáccsal szerződést kötnek. Magyarország 

Miniszterelnökségének Nemzetpolitikai Államtitkársága jóvoltából, a Bethlen Gábor 

Alapkezelő Zrt. támogatásával a Magyar Nemzeti Tanács elnöke 2024. április 9-én hirdette 

meg a pályázatot. Az érdeklődők 2024. június 28-áig adhatták át a jelentkezési lapjaikat. 

 

Illés-napi felvonulás Temerinben 
2024. július 20. – Vajma.info 

A délelőtti zuhogó eső ellenére megtartották Temerinben az Illés-napi felvonulást, amely a 

helyiek fogadalmi ünnepének leglátványosabb része. A temeriniek 1853-ban fogadták meg, 

hogy július 20-án munkaszünetet tartanak. Abban az évben ugyanis Illés napján hatalmas 

vihar és jégeső pusztított a határban, és hogy a sorozatos elemi csapásoktól megszabaduljanak, 

ezt a napot fogadalmi ünneppé nyilvánították. A hagyomány azóta is él, és a helybeliek minden 

évben szentmisén szentelik meg az új kenyeret és a bort. A fogadalmi ünnepet megelőző 

napokban művelődési rendezvényekkel és minden korosztályt megmozgató programsorozattal 

készülnek. 
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Majdány-Rábé Helyi Közösség napját ünneplik a hétvégén 
2024. július 21. – PannonRTV 

A háromnapos eseményen kulturális és szórakoztató programok is várják az érdeklődőket. A 

szervező a helyi közösség és a Vadvirágok Művelődési Egyesület volt. A háromnapos esemény 

pénteken kezdődött: a Látogatóközpontban tartottak egy nyílt napot, illetve két 

dokumentumfilmet is megtekintettek az érdeklődők. Majd szombaton a szórakoztató 

programoké volt a főszerep. A legkisebbeket légvár várta, illetve idén egy szelfisarokkal is 

készültek a szervezők, továbbá kirakodóvásárral. Sokan vettek részt a felnőttek és gyermekek 

számára megszervezett játékokban is. Az ügyességi vetélkedőn egyebek között volt 

asszonycipelő, sörivó, lángosevő, cipőrúgó és körbálagurító verseny is. 

 

Véget ért az oromi Zengő kézműves tábor 
2024. július 21. – PannonRTV 

A fiatalok különféle kézműves technikákkal ismerkedhettek meg az öt nap alatt. A szervező a 

Zengő Tájház Nők és Fiatalok Kézműves Egyesülete volt. Szombat délután ért véget az 

immáron 14. alkalommal megszervezett kézműves tábor, amelynek az oromi Tájház adott 

otthont. A gyerekek okleveleket kaptak, majd közös fagyizás zárta a programot. 42 gyerek vett 

részt a táborban, egyebek között a nemezelési és gyöngyfűzési technikákat sajátíthatták el. A 

tábor bejárós volt, ottalvást csak az utolsó napra szerveztek. A program elsődleges célja, hogy 

a gyerekek együtt legyenek, ismerkedjenek és egy közösséget alkossanak. 

 

Megújult a Tartományi Természetvédelmi Intézet 
2024. július 20. – Vajma.info 

A Tartományi Természetvédelmi Intézetben járt Maja Gojković, a tartományi kormány elnöke. 

Megtekintette a felújított épület belterét, az intézet munkatársai bemutatták a megújult 

kiállítótermeket. Gojković értékelte az eredményeket, és elmondása szerint több ötlete is van, 

hogyan lehetne az újvidéki múzeumokat népszerűbbé tenni - erről Újvidék polgármesterével 

szeretne egyeztetni a jövőben. A tartomány a felújítás első szakaszára 30 millió dinárt, a 

berendezésre 12 millió dinárt különített el. 

       
KISZó-kérdés: Küszöbön áll az ukrán–magyar megbékélés? 
2024. július 21. – KISZo.net 

Legutóbbi KISZó-kérdésünk megfogalmazásakor arra voltunk kíváncsiak, vajon hozhat-e 

áttörést a kétoldalú kapcsolatokban Volodimir Zelenszkij ukrán elnök és Orbán Viktor  magyar 

miniszterelnök kijevi találkozója. Olvasóink nem bizonyultak túl optimistának. A válaszadók 

többsége (78%) nem számít arra, hogy belátható időn belül normalizálódnak a Magyarország 

és Ukrajna közötti kapcsolatok. A kérdésre válaszolók közül mindössze kilencen(!) bíztak a 

problémák gyors és pozitív rendezésében. Az ukrán elnök és a magyar miniszterelnök a közös 

sajtótájékoztatón bejelentette, hogy kétoldalú kapcsolatokról szóló megállapodás 
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kidolgozásában egyeztek meg, ami megoldja a közös problémákat. A kijevi találkozó után 

mindketten hangsúlyozták, hogy a találkozó fontos lépés volt a hosszú időn át felhalmozódott 

problémák megoldásában. 

 

Több mint 70 fiatal vehette át magiszteri diplomáját a beregszászi főiskolán 
2024. július 21. – Karpat.in.ua 

Kisebbségben csak azok a közösségek tudnak fenn- és megmaradni, amelyeknek van 

gondolkodni, cselekedni tudó és akaró értelmisége – mondta Nagy János, a Miniszterelnöki 

irodát vezető államtitkár Beregszászban, a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar főiskola 

diploma átadóján. Az államtitkár Kölcsey Ferenc gondolataival üzent a fiataloknak, hogy: hass, 

alkoss, gyarapíts, hiszen hatni egymásra, alkotni egymással és gyarapítani egymást önmagában 

is csak összefogással lehet, amelyet a magyar kormány mindig és minden körülmények között 

támogat, nemcsak itt Kárpátalján, a Kárpát-medencében, de az egész világon. Az egyre bővülő 

diák létszámmal büszkélkedő kárpátaljai felsőoktatási intézményben az idén 185 fiatal vehette 

át az alapképzésben szerzett oklevelét, ma pedig 74-en a mester diplomájukat. Csernicskó 

István, a főiskola rektora beszédében nem csupán jó kívánságokkal látta el a fiatalokat, hanem 

beszámolt az intézmény sikereiről is, így a friss diplomások még büszkébbek lehettek, hogy itt 

szerezték meg okleveleiket. 

 

Bővebb riport: kárpátaljaiak a Kárpát-medencei vállalkozók találkozóján 
2024. július 21. – Karpat.in.ua 

Lassan két és fél éve tart az orosz-ukrán háború, mely arra kényszerítette a Kárpátalján élőket 

is, hogy adaptálódjanak az új valósághoz. A kárpátaljai magyarság az elmúlt évtizedekben 

komoly intézményrendszert épített ki, és rendelkezik komoly vállalkozói réteggel is. Mindezek 

együtt képezik szerves egészét a megmaradásnak. A kárpátaljai magyar vállalkozóik azonban 

ezer szállal össze vannak kötve a Kárpát-medence magyar üzleti világával is, akik, ha baj van, 

azonnal a segítségükre sietnek. Mezőkövesden a napokban kilencedik alkalommal tartották 

meg a Kárpát-medencei magyar vállalkozók találkozóját, melynek egyik üzenete pont ez volt. 

Akárcsak tavaly, az idei találkozón is azon kárpátaljai magyar cégvezetők tudtak részt venni, 

akiket a hadiállapot alatt bevezetett ukrajnai rendelkezések nem akadályoznak a 

határátkelésben, illetve külön engedélyt kaptak. Mint mondják, Kárpátalján nem könnyű most 

vállalkozni: főleg idősekkel és nőkkel dolgoznak, hiszen sok fiatal külföldre menekült, ráadásul 

az árut többnyire Belső-Ukrajnából szerzik be, ahol állandó a rakétaveszély. 

 

Belehalt sérüléseibe Irina Farion 
2024. július 20. – Kárpátalja.ma 

Életét vesztette Irina Farion ukrán nyelvészprofesszor, miután lövés érte a halántékánál péntek 

délután, Lembergben. Fariont súlyos sérülésekkel szállították kórházba a támadás után, életét 

azonban nem sikerült megmenteni – közölte Andrij Szadovij, Lemberg polgármestere a 

Telegramon. Igor Klimenko, ukrán belügyminiszter szerint a nyelvész elleni támadás oka a 

közéleti és politikai tevékenysége, valamint az iránta érzett személyes ellenszenv lehetett. 
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Minden nehézség ellenére folytatódik az elesettek támogatása 

2024. július 21. – KISZo.net 

A Magyar Ökumenikus Segélyszervezet (MÖSZ) hosszú évek óta segíti az Ukrajnában, 

Kárpátalján élő rászorulókat. Az orosz invázió kezdetekor tevékenységük folyamatosan bővült. 

Az utóbbi időben kevesebb humanitárius segély érkezik, ám ennek ellenére a MÖSZ 

beregszászi székhelyű ukrajnai kirendeltsége lehetőségéhez mérten a mai napig igyekszik 

támogatni a rászorulókat, legyen az helyi lakos vagy menekült. Gerevich János, a Magyar 

Ökumenikus Segélyszervezet ukrajnai kirendeltségének vezetője az utóbbi két hónapnyi 

tevékenységükről számolt be. Mint kiderült, megannyi helyre megannyi támogatást nyújtottak.  

 

 
 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. július 19. – Kossuth Rádió 

 

Lejárt a székelyföldi diplomáciai megbízatása a csíkszeredai főkonzulnak, Tóth Lászlónak. 

Oláh-Gál Elvira az elmúlt évek munkáját összegezte a külképviselet székelyföldi vezetőjével, 

aki igen nagy megtiszteltetésként élte meg, hogy szülőföldjén képviselhette az anyaországot. 

 

A júniusi helyhatósági választások után Maros megyében az RMDSZ - nek több női képviselője 

lesz az önkormányzati testületekben, mint volt. Az eddigi 62-ről 73-ra emelkedett a női 

tanácsosok száma és kettőről háromra a női polgármesterek száma - hangzott el azon a tegnapi 

sajtótájékoztatón, amelyet Csibi Attila Zoltán, az RMDSZ Maros megyei elnöke, egyben 

Erdőszentgyörgy polgármestere és Csép Éva Andrea, az RMDSZ Nőszervezetének ügyvezető 

elnöke tartott Marosvásárhelyen. Az RMDSZ által vezetett önkormányzatok közül 

kiemelkedően jó példa az erdőszentgyörgyi tanács, ahol ősztől, 7 képviselőnő kezdi meg az 

önkormányzati munkát - mondja Csibi Attila Zoltán, a város polgármestere, Erdei Edit-

Zsuzsánna összeállításában. 

 

Együttműködési megállapodást írtak alá Zentán a Vajdasági Magyar Művelődési Intézet és a 

budapesti Országos Széchényi Könyvtár vezetői. Ennek köszönhetően a budapesti intézmény 

segíti majd a birtokukban lévő, vajdasági régióra vonatkozó, helytörténeti szempontból fontos 

dokumentumok digitalizálását. Az eseményről Ternovácz István számol be. 
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Hogyan találkozik a korabeli fűző és a tinédzserek által kedvelt bulis korszett? A csipkés brassói 

nappali viselet és mályvaszínű nagyestélyi? Vagy a rozsdabarna fodros-tűzött farpárnás 

abroncsos ruha és a lépéshasítékos, merész kisestélyi? Kiderül mindez a székelyudvarhelyi 

Haáz Rezső Múzeum legújabb tárlatán. Divat és dualizmus a címe a legújabb kiállításnak, 

amely nem csupán az osztrák-magyar monarchia korának viseleteit mutatja be, hanem a 

korabeli ruhadarabok kortárs párját is megcsodálhatják a látogatók - mondta el dr. Szathmári 

Judit Anna, a Kiscelli Múzeum textilgyűjteményének vezetője, a kiállítás kurátora. A mintegy 

negyven darabból álló ruha- és kiegészítő gyűjtemény  a budapesti Kiscelli Múzeumból érkezett 

Székelyudvarhelyre. Geréb Krisztina összeállítása. 

 

Különleges és egyedi akciót szervezett a nagyváradi Bonitas Egyesület. Fogyatékossággal élő 

gyermekeknek tartottak terápiás, kutyás tábort. Az egy hétig tartó tábor foglalkozásain 

egészséges gyermekek is részt vettek, akik így megtanulták elfogadni és segíteni a 

fogyatékossággal élő társaikat. Ionescu Nikolett riportja. 

 

A délvidéki Tóthfaluban tűzoltótábort rendeztek, amelynek a Nyers István Akadémia 

Kollégiuma adott otthont. Az egy hetes tábor 30 résztvevője a szakmai előadások mellett 

közösségépítő foglalkozásokon is részt vehetett. Rögtön kiderül, hogy miért is volt különleges 

ez a tábor. Munkatársunk, Németh Ernő Jaksi Andrea szervezővel és Hangodi Zoltán önkéntes 

tűzoltóval beszélgetett, majd a táborozó gyerekeket is megkérdezte. 

 

 

Kárpát-medence 

2024. július 21. – M1 

 

Kárpátaljaiak a Kárpát-medencei Vállalkozók Találkozóján  

Lassan két és fél éve tart az orosz-ukrán háború, ami alkalmazkodásra kényszerítette a 

kárpátaljai magyarságot, amely az elmúlt évtizedekben széleskörű intézményrendszert épített 

ki, és komoly vállalkozói réteggel is rendelkezik. Mindezek együtt képezik szerves egészét a 

megmaradásnak. A kárpátaljai magyar vállalkozók ezer szállal kötődnek a Kárpát-medence 

magyar üzleti világához is, akik, ha baj van, azonnal segítségükre sietnek. Mezőkövesden 

kilencedik alkalommal tartották meg a Kárpát-medencei magyar vállalkozók találkozóját, 

melynek egyik üzenete pont ez volt. 
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Tornyosi régi mesterségek tábor   

Jókedvűen ugrálnak a kislányok a saját maguk által készített kötéllel. Az idősebb generációk 

arcára is mosolyt csal a látvány, amikor a gyerekek számára elég egy eszköz és egy kis szabad 

tér ahhoz, hogy jól érezzék magukat. A délvidéki Tornyos tájházának udvarán vagyunk, ahol a 

gyerekek a régi kötélverés mesterségének csínját-bínját sajátítják el, hogy aztán a munkájuk 

gyümölcseként saját ugrálókötelük lehessen. 

 

Csiki Gergely Dániából hazatelepült vállalkozó   

Csiki Gergely életét meghatározta az a közösség melyben felnőtt: a Szentegyházi 

Gyermekfilharmónia, majd a csíkszeredai Márton Áron Gimnázium. Tanulmányait ezután 

Dániában, a koppenhágai üzleti akadémián folytatta. Hét évet töltött ott, a megújuló 

energiaforrásokról szerzett ismereteket, de mindvégig tudta, hogy tapasztalatszerzés után 

családot alapítani hazatér Székelyföldre. 

 

Több mint fél évszázada töretlen lelkesedéssel szervezik a Medves-kupát a 

felvidéki Medvesalján 

A Gömör és Nógrád vármegye határán fekvő legarchaikusabb magyar tájegységnek számító 

Medvesalját ma országhatár szeli ketté. Egyházasbást vagy más néven Újbást, Hidegkút, Óbást, 

Tajti és Vecseklő a felvidéki,  míg Cered az anyaországi oldalon terül el. Található itt búcsújáró-

hely a Mária-kútnál, a rejtélyek között emlegetik az egyházasbásti templomot, a monda szerint 

itt nyugszik Zách Felícián a magyar történelem egyik hírhedt merénylője, de Vecseklőn szállt 

meg egykoron Petőfi Sándor is. Itteni barangolásáról az Útirajzok címmel megjelent könyvében 

számol be. A felvidéki öt magyar településen minden évben megrendezett Medves-kupa pedig 

a legnépszerűbb sportágat, a labdarúgást tartja életben a térségben. 


